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تداوم خشکسالی تهران در فصل پاییز
معاون اداره کل هواشناســی اســتان تهران، از 
بــارش کمتر از حد نرمال طی ســه ماه آینده در 
اســتان تهران، دمای هوای بیــش از حد نرمال و 

تداوم خشکسالی خبر داد.
 مازیار غلامــی، درباره میزان بارش طی ســه 
ماه آینده در اســتان تهران اظهارکرد: جدیدترین 
خروجی های مدل های پیش بینی فصلی بیانگر آن 
است که متوسط بارش سه ماه آینده استان تهران 

کمتر از نرمال باشد.
وی با اشــاره به دمای استان تهران طی سه ماه 
آینده گفت: متوسط دما طی سه ماه آینده حدود 
۰.۵ تا ۱ درجه سلســیوس بیشتر از نرمال برآورد 
شده است. این شرایط ســبب می شود تا احتمالا 
شرایط خشکسالی ادامه داشته باشد و بارش های 

پاییز با تاخیر آغاز شود.
بــه گفته معاون اداره کل هواشناســی اســتان 
تهــران، با توجه به کاهش بارش انباشــته شــده 
از ابتدای ســال زراعی گذشــته و بهــار ۱۴۰۱ و 
پیش بینی افزایش دما طی سه ماه آینده، کماکان 
لزوم صرفه جویی، اســتفاده بهینه و مدیریت در 
زمینه منابع مصارف آب بیش از پیش احســاس 

می شود.
وی دربــاره دمای هوا در مردادماه گفت: تحلیل 
نوســان دمای هوا در استان تهران طی مرداد ماه 
۱۴۰۱، بیانگر آن است که میانگین ماهانه دما در 
این ماه ۲۷ درجه سلســیوس بوده که در مقایسه 
با بلندمــدت به طور جزئی یعنی حدود ۰.۲ درجه 
سانتیگراد افزایش داشــته است این در حالیست 
که متوســط حداقل دما در این ماه نسبت به بلند 
مدت تغییر قابل ملاحظه ای نداشــته اما متوسط 
بیشــینه دما، ۳۳.۸ درجه سلسیوس بوده که در 
مقایسه با بلند مدت، حدود ۰.۵ درجه سلسیوس 

افزایش داشته است. 
به عبارت دیگر دمای هوا دراســتان تهران طی 
مرداد ۱۴۰۱ نســبت بــه بلند مــدت تغییرقابل 
ملاحظه نداشته و به طور نسبی افزایش دما اتفاق 

افتاده است.
غلامی ادامــه داد: متوســط دمای هوا اســتان 
تهران از ابتدای ســال زراعی )مهر ۱۴۰۰( تا  ۳۱ 
مــرداد۱۴۰۱، ۱۴.۷ درجه سلســیوس بوده که 
در مقایســه با بلندمدت، ۰.۹ درجه سلســیوس 
بیشــتر بود. همانند تیرماه که ورامین و فیروزکوه 
رکورددار بیشینه و کمینه دما بودند، در مردادماه 
نیز ورامین با متوسط دمای ۳۲.۸ درجه سلسیوس 
و فیروزکوه با متوسط دمای ۲۰ درجه سلسیوس 
به ترتیب بیشترین و کمترین مقادیر میانگین دما 

را به خود اختصاص داده اند.
وی افزود: بررسی آماری مقادیر بارش ثبت شده 
در ایستگاه های هواشناسی استان بیانگر آن است 
که مقدار بارش )پهنه ای( در ســطح اســتان در 
مرداد ۱۴۰۱، ۳۱.۲ میلیمتر بود که در مقایسه با 

بلند مدت، هفت برابر افزایش داشته است. 
مقــدار بارش اســتان تهــران از ابتدای ســال 
زراعی)مهر ۱۴۰۰( تا پایان مرداد۱۴۰۱،  ۲۰۱.۳ 
میلی متر بود که در مقایســه با بلندمدت، حدود 
۳۰ درصد و نسبت به سال قبل، حدود ۱۵ درصد 

کاهش یافت.
غلامی تصریــح کرد:هرچند کــه از نظر آماری، 
افزایش بــارش قابل ملاحظه در ایــن ماه اتفاق 
افتاده اســت اما متاســفانه بارش هــای رخ داده 
)رگبــاری، کوتاه مدت و شــدید( منجر به وقوع 
چندین مورد ســیل شده و خســاراتی به همراه 
داشــته اســت. در عین اینکه عمــده بارش های 
رخ داده در نیمه شــمالی اســتان اتفــاق افتاده و 
نیمه جنوبــی کمتر تحت تاثیر ایــن بارش ها قرار 

گرفته و یا مقدار بارش کمتر بوده است.
همچنین علاوه بر تهران در ســایر اســتان ها  ی 
کشــور نیز وضعیت کمبودمنابــع آب پیش بینی 
شــده اســت. همچنان که در حال حاضر نیز در 
بسیاری از اســتان ها   از جمله همدان و خوزستان 

مردم با مشکل تامین آب رو به رو هستند. 
معاون بهداشت دانشــگاه علوم پزشکی جندی 
شــاپور اهواز روز گذشــته با بیان اینکه در برخی 
از مناطق مشکلاتی در تامین آب آشامیدنی وجود 
دارد، گفت: با توجه به شناسایی مواردی از ابتلا به 
وبا در خوزستان، باید فعالیت ها و نظارت ها بیشتر 

شود تا آب سالمی در اختیار مردم قرار بگیرد. 
دکتر سید محمد علوی با اشاره به شناسایی دو 
ابتلا به وبا در اهــواز و کارون اظهار کرد: با همت 
و تلاش کادر بهداشــت در تشــدید فعالیت های 
غربالگری و طبق موازین مراقبت ســندرمیک در 
مبادی ورودی به ویژه در مرزها و مراکز بهداشتی 
و درمانــی، دو مورد بیمار مبتلا به وبا شناســایی 
شده که خوشبختانه هر دو بیمار وضعیت مناسبی 

دارند.
وی افزود: هر دو بیمار سابقه مسافرت یا تماس 

با افراد دارای سابقه مسافرت را داشته اند.
معاون بهداشت دانشــگاه علوم پزشکی جندی 
شاپور اهواز با بیان اینکه وبا بیماری بومی خوزستان 
است، گفت: همه ساله بر اساس الگوی فصلی این 
بیمــاری تحت مراقبت شــدید مراکز بهداشــتی 
قرار دارد و هر بیماری با علائم گوارشــی، اسهال 
و اســتفراغ مورد غربالگری قرار می گیرد؛ در این 
خصوص، افراد مبتلا به اســهال آبکی شــدید به 
اصطلاح اسهال آب برنجی بدون تب و زورپیچش 
شکم، باید مورد بررسی آزمایشگاهی قرار بگیرند.

وی افــزود: عمومــا این بیمــاری از طریق آب 
آشامیدنی ناسالم، غذای آلوده یا کامل پخته نشده 
و از طریق کســانی که موارد بهداشــتی را رعایت 

نمی کنند منتقل می شود.

گزارش

پاسخ آموزش وپرورش به همدلی 
درباره رتبه بندی معلمان

معاونت برنامه ریزي و توسعه منابع وزارت آموزش 
و پرورش در پاســخ به مطلب مندرج در روزنامه 
همدلی به تاریخ ۱۴۰۱/۰6/۰۲ باعنوان »رتبه بندی 
معلمان؛ واقعی یا کاغذبازی؟« جوابیه ای به ذفتر 
روزنامه ارســال کرد. در این جوابیه آمده:»قانون 
نظــام رتبه بندي معلمان مصــوب۱۴۰۰/۱۲/۱۵ 
مجلــس شــوراي اســلامي و آیین نامــه اجرایي 
موضوع تصویب نامه شــماره ۵۹۴۲6/ت ۵۹۷۹۴ 
به تاریــخ۱۴۰۱/۴/۱۲ به منظــور اجراي صحیح 
آن قانــون، طي اصلاحیه ۸۱۸۴۳/ت6۰۱۵۱ه  به 
تاریخ۱۴۰۱/۴/۱۲ هیأت محترم وزیران براســاس 
راهکارهاي سند تحول بنیادین آموزش و پرورش 
و در اجراي سیاســت ها  ي کلي ایجــاد تحول در 
نظام آمــوزش و پرورش و براســاس راهکارهاي 
اســناد فرادســتي تنها با هدف ایجاد انگیزه براي 
ارتقاء سطح کیفیت آموزشي، افزایش انگیزه، بروز 
خلّاقیّت و نــوآوي و ارتقاي کیفیت نظام تعلیم و 
تربیت براساس الگوي شایستگي، نتایج عملکردي 
و رویکــرد رقابتــي مطابــق آیین نامــه اجرایي 
رتبه بندي معلمان تصویب و از تاریخ ۱۴۰۱/۵/۲6 
در حال اجرا مي باشد، علي ایحال مشمولین قانون 
رتبــه بندي معلمــان مطابق آییــن نامه اجرایي 
https://rtb.الکترونیکــي ســامانه  در  مي توانند 

medu.ir  که از تاریخ ۱۴۰۱/۵/۲6 فعال شــده 
اســت مراجعه و مستندات لازم جهت برخورداري 

از قانون رتبه بندی معلمان بارگذاري کنند.«

افزایش جان باختگان تب کریمه کنگو 
به ۶ نفر

رییس گــروه مدیریت بیماری هــای قابل انتقال 
بین انســان و حیوان وزارت بهداشت ضمن اعلام 
آخرین آمار مبتلایان و فوتی های ناشی از ابتلا به 
تــب کریمه کنگو، گفت: افــرادی که دچار علائم 
می شــوند در فــاز اولیه دچار تــب ناگهانی، لرز، 
ســردرد، درد عضلانی، درد عضلات شکم و کمر، 
گیجــی، حالت تهوع، اســتفراغ و پرخونی مخاط 
می شــوند. دکتر بهزاد امیری با اشــاره به آخرین 
اخبار پیرامون شــیوع تب کریمه کنگو در کشور، 
گفت: از ابتدای امسال تا ۵ شهریورماه تعداد موارد 
مثبت شناسایی شده مبتلا به تب کریمه کنگو 6۷ 
نفر بوده است که از این تعداد متاسفانه شش نفر 

جان خود را از دست داده اند.
امیری درباره این بیماری که در حال حاضر هیچ 
گونه واکسن انســانی یا حیوانی مورد تایید علیه 
آن در دســترس نیســت، اظهار کرد: تب کریمه 
کنگو دارای قابلیت انتقال انســان به انسان است 
و به عنوان یکی از موارد عفونت های بیمارستانی، 
مطــرح و همه گیری های داخل بیمارســتانی آن 
نیز شایع اســت. موارد عفونت بیمارستانی ناشی 
از آن در کشــورهای مختلــف از جملــه ایــران 
گزارش شــده اســت. بیماری خونریــزی دهنده 
تب کریمه کنگو یــک تهدید جدی برای کارکنان 
مراقبت های بهداشتی است و باعث شیوع بیماری 
در بیمارستان ها می شود که ممکن است با میزان 

مرگ و میر بالا همراه باشد.
او تاکید کــرد: از طرفی گروهی که در مشــاغل 
مرتبط با دام و دامپروری هســتند نیز در معرض 
خطر ایــن بیماری هســتند. کادر دامپزشــکی، 
دام پروران،  افراد شــاغل در دامــداری و کارکنان 
کشــتارگاه ها به واســطه اینکه بیشتر در معرض 
مواجهــه با دام هســتند باید مراقبــت از خود را 
افزایش دهند و در این زمینه با توجه بیشــتر به 
علائم ظاهری دام برای شناسایی بیماری احتمالی 

آن اقدام کنند.
رییس گــروه مدیریت بیماری هــای قابل انتقال 
بین انســان و حیوان وزارت بهداشــت با اشاره به 
اینکه تعداد زیــادی از مبتلایان تب کریمه کنگو، 
بدون علائم هستند، تصریح کرد: افرادی که دچار 
علائم می شوند در فاز اولیه دچار تب ناگهانی، لرز، 
ســردرد، درد عضلانی، درد عضلات شکم و کمر، 
گیجــی، حالت تهوع، اســتفراغ و پرخونی مخاط 
می شوند. اگر بیماری وارد فاز حاد شود، خونریزی 
زیر پوستی، کبودی بدن، خونریزی داخل ملتحمه 
چشم، خونریزی مخاط، خونریزی از مجاری بدن 
و در نهایــت درگیری چندیــن ارگان بدن مثل 
سیستم گوارشــی، ادراری و تنفسی بروز می کند 
که اگر درمان مناســب انجام نشود، ممکن است 

منجر به مرگ بیمار شود.
وی با  اشــاره به اینکه اگر افراد گوشــت و احشاء 
دام را به شــکل خام یا درست پخته نشده مصرف 
کنند، احتمال ابتلا به بیمــاری تب کریمه کنگو 
وجود دارد، خاطرنشان کرد: گوشت دام ذبح شده 
باید قبل از مصرف به مدت حداقل ۲۴ ساعت در 
دمــای ۴ درجه ســانتی گراد در یخچال قرار داده 
شــود و جگر و سایر امعاء و احشاء دام، پس از ۴۸ 
ساعت نگهداری در دمای چهار درجه سانتی  گراد، 

مصرف شوند.

آمادگی ایران برای صادارت واکسن 
کرونا به آفریقا

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از صادرات 
واکســن ایرانی بــه ونزوئلا خبــر داد و گفت: به 
کشــورهای آفریقایی هم اعلام کردیم که آمادگی 
صادرات واکســن را داریم.وی با اشــاره به اینکه 
6 مرکز تولید واکســن در ایران مشــغول فعالیت 
هســتند، تصریح کــرد: ۵۰ میلیون دز واکســن 
ذخیــره در ایران وجــود دارد و مراکز تولیدی ما 

اکنون آماده صادرات واکسن کرونا هستند.

خبر

همدلی| کمبود تخت در زندان ها به معضلِ 
بزرگ و آزار دهنده ای برای زندانیان کشور 
تبدیل شده  اســت. در برخی از زندان های 
شــلوغ  اگر در همان روزهای ابتدایی پولی 
داشته باشی می توانی صاحب تخت بشوی 
و در غیر این صورت نوبت تخت خوابی  بعد 

از یک تا دو سال فرا می رسد. 
تخت ها کثیف و در شرایط بدی هستند 
اما همین ها   هم به عدد زندانیان نیست و 
فقط شــمار معدودی از آنها در هر زندان 
وجود دارد. این مســاله البته در بسیاری 
از اقلام ضــروری زندانیــان از جمله در 
لباس آنها نیز گزارش شــده در واقع یک 
دســت لباسِ زندان، دیگر مخصوص یک 
نفر نیست، بلکه به طور جمعی و همگانی 

مورد استفاده قرار می گیرد. 
روز گذشته گفتگویی از رئیس سازمان 
زندان ها منتشر شــد. او در این مصاحبه 
ضمــن تایید مســاله کف خوابی گفته در 
بعضــی از زندان ها  ، تعــداد تخت ها  ی ما 
متناســب با تعــداد زندانیان اســت و در 
برخــی از زندان ها   تعداد زندانیان کمتر از 
تخت اســت و در برخی از زندان ها تعداد 
زندانیان بیشــتر از تخت است که در این 
زندان هــا   اولویــت را توســعه زندان ها   و 

تعدیل جمعیت کیفری گذاشتیم.
کف خوابــی در زندان ها   پیــش از این 
در دو ســال گذشــته مــورد تایید اصغر 
جهانگیــر، رئیس وقت ســازمان زندان ها 
هم قرار گرفتــه بود. او گفتــه بود هنوز 
هم در برخی زندان هــا کف خواب داریم. 
به عنوان مثال در زنــدان ایلام که بازدید 
داشتم، یک بخشی از زندانیان کف خواب 
بودند و بین ۱۰ تا ۱۵ درصد زندانیان مان 

کف خواب هستند. 
 فروش تخت به زندانیان قانونی یا 

غیرقانونی؟
این در شرایطی است که گفته می شود 
در زندان ها هستند کسانی که با پرداخت 
پول از راه نرســیده و هنوز عرق خشــک 
نکرده صاحب تخت می شــوند؛ موضوعی 
که بــه گفته بســیاری از وکلا غیرقانونی 

است. 
هوشــنگ پوربابایــی از جمله این وکلا 
اســت که در ایــن خصــوص گفته:»در 
هیچکــدام از مقــررات قانــون اقدامات 
تامینی و تربیتی اشــاره ای نشده که فرد 
زندانی بایــد برابر دریافت خدماتی که در 
زندان به او ارائه می شود، وجهی پرداخت 
کند و اگر چنین اتفاقی به هر شــکلی رخ 

دهد، خلاف نص صریح قانون است و با آن 
برخورد می شود.«

این وکیل پایه یک دادگســتری تصریح 
کرد:»کف خوابی یا همان پول گرفتن برای 
جای خواب یک قانون و مقرراتی است که 
خود زندانیان برای خودشان تقریر کردند 
و در راس آنهــا وکیل بندها قرار دارند که 
تخت ها را اجاره می دهند یا می فروشــند 

که این کار کاملا خلاف قانون است. 
یــک زندانی باید از حداقل های امکانات 
در زنــدان بهره مند باشــد، حتــی ارائه 
خدمات اولیه به زندانی ها یکی از وظایف 
اصلی ســازمان زندان هاســت که باید آن 
را انجــام دهد. در واقع ســازمان زندان ها 
وظیفه دارد امکانات رفاهی را در چارچوب 
قانون به تمامی زندانی ها اعم از بازداشــت 
موقت یا کســانی که دارای حکم هستند، 

ارائه دهد.«
کارشناســان حقوقی تاکیــد دارند که 
سازمان زندان ها نباید  به دلیل مشکلات 
مالــی ارائه خدماتی کــه برعهده خودش 
اســت را به وکیل بندها بسپارد و آنها در 

قبال این کار از زندانی ها پول بگیرند.
 ارفاق یا عدم ارفاق؟

کل  فرمانــده  اخیــر  اعــلام  بنابــر 
و  تورم  انتظامی جمهوری اسلامی به دلیل 
گرانی آمار سرقت در کشور از سال ۱۳۹۷ 

به یکباره ۳۷ درصد افزایش یافته اســت.  
همچنین  معاونت اجتماعی و پیشــگیری 
از وقوع جرم قــوه قضائیه نیز گزارش داد 
در حالی که ســال ۱۳۸۸ فقط ۲۰۰ هزار 
سرقت به ثبت رسید اما در سال گذشته، 
۱.۴ میلیون ســرقت ثبت شده است. این 
وضعیت به مراتب شرایط زندانیان را نیز با 

چالش روبه رو می کند. 
در این شــرایط رئیس سازمان زندان ها   
بر ضــرورت ارفاق به منظور کاهش تراکم 

جمعیتی زندان ها   تاکید کرده است. 
غلامعلی محمدی، افزود:»تمامی زندانیان 
در چارچوب قانون و مقررات می توانند از 
امتیازات و ارفاقات قانونی استفاده کنند و 
هیچگونه تبعیضی در این خصوص وجود 
نــدارد.« با این حال رئیــس قوه قضاییه 
در واکنــش بــه افزایــش زورگیری ها   و 
سرقت ها  ی خشن اعلام کرد که این افراد 

نباید مورد ارفاق قانونی قرار گیرند.
یــک فعــال مدنی با اشــاره بــه تنزل 
امنیــت اجتماعــی و افزایش ســرقت ها   
گفت: »چنــدی پیش تصویــری از یک 
شالیزار در شمال منتشــر شد که شبانه 
کل محصول آن کنده و سرقت شده بود. 
همچنین صحنه ســرقت لوله و پایه ها  ی 
فلــزی حفاظ یکــی از پل ها  ی شــهر را 
مشــاهده کردیم.« حبیــب رمضان خانی 

افزود: »در ســال ها  ی گذشته، دستبرد به 
باغ ها  ی پسته در کرمان و دامغان، باغ ها  ی 
گــردو و بادام در غــرب و ... رو به فزونی 
نهــاده، به طوری که ماه هــا  ی منتهی به 
برداشــت محصول، خواب را از چشــمان 
کشاورزان ربوده اســت.« او با بیان اینکه 
این مشکلات ریشه در فقر اقتصادی دارد، 
افزود:»تداوم این روند منجر به مشکلات 
بزرگی برای حاکمیت و مردم و همچنین 
افزایش جمعیت زندانیان و در ادامه سایر 

مشکلات آنها شده است.«
 ضرورت برخورد با خاطیان

با  مســئولیت جان و ســلامت زندانی 
مســئولان زندان است و مســئولان باید 
پاسخگو باشند اما وقتی جمعیت کیفری 
ما این قدر بالا اســت قطعا کار مسئولان 

زندان ها هم بسیار سخت می شود. 
در کشــور ما نــه تنها تعــداد جمعیت 
کیفری از میانگین جهانی بیشــتر اســت 
بلکه از ظرفیت زندان ها هم بســیار بالاتر 
اســت. به نظر می رســد اگــر در برخی 
زندان ها   کف خواب وجود داشــته باشــد 
باید مورد بررســی قرار گرفته با خاطیان 
برخورد شــود. اکنون زمان آن فرا رسیده 
است که این معضل مورد توجه جدی قوۀ 
قضائیه و ســازمان زندان های کشور قرار 

گیرد. 

کف خوابی زندانیان چه راه حلی دارد؟ 

انتظار دوساله برای یک خواب راحت در زندان

همدلی|  ستاره لطفی- علیرضا زاکانی وقتی بر مسند 
شــهرداری تکیه داد یکی از وعده هایــش پایان دادن به 
کابوس شهرفروشــی یــا همان تراکم فروشــی بود. او در 
ابتدای حضورش در شــهرداری تهران مدعی شده بود که 
مخالف تراکم فروشــی و ساخت وساز غیراصولی در تهران 
اســت و آن را خط قرمز خود می داند، اما گزارش درآمد، 
هزینه این سازمان و همچنین اظهارات برخی از مقامات 
این گونه نشان می دهد که گویا موتور فروش تراکم روشن 
شــده است و شهردار تهران به وعده وعیدهایش در مورد 

مخالفت با تراکم فروشی پشت کرده است.
زمزمه های تراکم فروشی ابتدا زمان گزارش درآمد، هزینه 
خرداد ماه به گوش رســید. دخل خزانه شهرداری تهران 
در ســه ماهه نخست سال ۱۴۰۱ به اندازه بودجه مصوب  

شورای ششم پر نشد. 
طبق مصوبه شورای شهر، شهرداری باید در سه ماهه اول 
ســال  ۱۲ هزار و ۵۹۲ میلیارد تومان منابع جور می کرد، 
اما شهرداری گزارش تنها ۵ هزار و ۴۷۱ میلیارد تومان را 
به شــورای شهر اعلام کرد، این مبلغ به معنای کسری ۷ 

هزار و ۱۲۰ میلیارد تومان است.
با وجود این کسری، اما آنچه شائبه شهرفروشی را پررنگ 
کرد جهش درآمدی شهرداری در خرداد ماه بود. با وجود 
این که شهرداری در دو ماه ابتدای سال تنها توانسته بود 
۲ هــزار و ۸۳ میلیارد تومان منابع کســب کند، اما  در 
خرداد با جهش ویژه ای توانســت ۳ هزار و ۳۸۷ میلیارد 
تومان منابع تحصیل کند. در حقیقت شــهرداری تهران 
در خردادماه ۱۴۰۱ توانسته است بیش از دو ماه نخست 

منابع کسب کند. 
جهش درآمدی شهرداری در خردادماه این سوال را ایجاد 
کرد که شــهرداری چطور توانسته اســت در خرداد ماه 
۱۴۰۱ بهتر از دو ماهه نخســت دخلش را پر کند، آیا این 
کســب درآمد با رعایت حق به شهر بوده است یا آنکه از 

طریق شهر فروشی انجام شده است؟ 
  اعداد و ارقام خبر ازشهرفروشی می دهد

»بهروز شــیخ رودی«، معاون محاسبات و پایش عملکرد 
شورای پنجم ماه گذشته آشکارا از تراکم فروشی شهرداری 

تهران سخن گفت.
 وی با اشــاره بــه اینکه زاکانی چندی پیــش در برنامه 
تلویزیونــی صــف اول اذعان کرده بود کــه به هیچ وجه 
تراکم فروشــی در شــهر تهران وجود ندارد، به اکو ایران 
گفت: »ظاهراً بر خلاف گفته آقای شــهردار که گفتند در 

تهران تراکم فروشی وجود ندارد و بر اساس گزارش درآمد، 
هزینه خرداد ماه شهرداری تهران می توان گفت که موتور 
فــروش تراکم از طریق عرضه مــازاد تراکم بر تراکم پایه 
روشــن شده اســت و این را اعداد و ارقام تایید می کنند 
و جای انکاری باقــی نمی گذارند. وقتی در خرداد ماه در 
ســبد درآمدهای شهرسازی شــهرداری تنها ۴۲ درصد 
منابع تکلیفی از محل عوارض بر پروانه ها  ی ســاختمانی 
مسکونی )زیربنا( وجود دارد و در کنار آن ما تحقق ۱۲۳ 
درصدی عوارض مازاد بر تراکم پایه)مســکونی( را همراه 
بــا تحصیل ۲۰۳ درصــدی درآمد ناشــی از عدم تامین 
پارکینگ می بینیم دیگــر نمی توانیم بپذیریم که بگویند 
به هیچ وجه تراکم فروشی نداریم و شهرفروشی خط قرمز 
ماست! چرا که اعداد واقعیت ها را عیان و آشکار می کنند. 

»
  میرسلیم شهردار تهران را به تراکم فروشی متهم 

کرد
علاوه بر این اعداد و ارقام و ســخنان معاون محاسبات و 
پایش عملکرد شورای پنجم، چند روز پیش سید مصطفی 
میرسلیم، عضو تشخیص مصلحت نظام نیز شهردار تهران 
را به شهرفروشــی متهم کرد. وی بــا انتقاد از زاکانی، در 
توییتی نوشــت:» شــهردار  تهران تا کی می خواهد رویه 
شبهه ناک اسلافش را با نادیده گرفتن ضوابط شهرسازی 
و کســب درآمد از فروش اضافه تراکم و تثبیت خلاف با 
اخذ جریمه ادامه دهد و  حقوق عمومی را فدای سوء تدبیر 
کنــد؟« این توییــت میرســلیم یک بار دیگــر موضوع 
تراکم فروشــی در تیم کنونی شــهرداری تهران را  به سر 

زبان ها انداخت.
متهم کردن شهردار تهران به شهرفروشی در حالی است 
که وی در ابتدای حضورش در شــهرداری تهران مدعی 

شده بود که مخالف تراکم فروشی و ساخت وساز غیراصولی 
در تهران است. زاکانی اردیبهشت امسال نیز در پاسخ به 
ســوالی در خصوص تراکم فروشی در شهر تهران به عنوان 
منبع درآمد شهرداری، گفت: »ما تراکم فروشی نمی کنیم 
و آن را برای خود خط قرمز می دانیم. تا امروز نیز این کار 
را نکرده ایم اما رونق ساخت وســاز را دنبال می کنیم. چرا 
که تهران دارای ۱۲ هکتار بافت ناپایدار اســت و اگر این 
ساخت و ساز و نوسازی انجام نشود، تهران روی شهروندان 

آن آوار می شود.«
برخی می گویند منظور شــهردار تهران از اصطلاح »رونق 
ساخت وساز« همان تراکم فروشی است، در واقع  زاکانی 
با بازی با کلمات و با تبدیل شهرفروشی به رونق ساخت و 
ساز خواسته هم بار منفی »شهرفروشی« را کاهش دهد و 

هم یکی از مهم ترین منابع مالی خود را حفظ کند.
در حالی دست درازی به شهر و فروش آن همواره به یکی 
از منابع درآمد شهرداری های ایران تبدیل شده است که 
تحقیقات جهانی درباره نحوه تأمین مالی »سالم و پایدار« 
برای اداره شهرهای بزرگ نشان می دهد که درآمد اصلی 
شــهرداری های حداقل ۹ کشــور دنیا شامل اسپانیا، کره 
جنوبی، سوئد، اســترالیا، آلمان، فرانسه، کانادا، تایوان و 
ترکیه، بدون آنکه ارتباطی با ساخت وســاز داشته باشد، 
از دو منبــع شــامل »مالیات« و »کمــک دولت« تأمین 

می شود.
  عدم شفافیت در مورد درآمد شهرداری

درآمد شــهرداری تهران همــواره یکــی از ابهامات این 
ســازمان بوده است. شــهرداری تهران چه در دوره سابق 
چه دوره کنونی آمار دقیقی را در مورد درآمد خود از این 

راه به شورای شهر و افکار عمومی ارائه نکرده است.
سامانه شــفافیت شــهرداری تهران که در دوره شورای 
شــهر پیشین با هدف شفاف سازی اقدامات و قراردادهای 
شــهرداری تهران راه اندازی شــد تا اطلاعات و داده های 
انواع قراردادها و فعالیت های شــهرداری را به شــیوه ای 
آزاد در اختیار شــهروندان قراردهند، در زمان زاکانی رو 

به تعطیلی رفته است.
البته شورای ششم شــهر تهران با وجود تمام انتقادهایی 
که در مورد شــفافیت خودشان وجود دارد، بارها در مورد 
شفافیت قرادادها و منابع مالی به زاکانی اعتراض کردند. 
آنها از زاکانی خواســتند که جزئیات قراردادها و درآمدها 
را یا به شورای شهر اعلام کند یا در سامانه شفافیت اسناد 

مربوط به آن را برای تمامی شهروندان بارگذاری کند.

گزارش همدلی از احتمال فروش تراکم در شهرداری تهران

کابوسشهرفروشیبازمیگردد؟


